

Bergoglio XII

The day of his election as Pope a British newspaper tweeted: "Was Francis accessory to murder and false imprisonment?" Some called him the "pope of the Dictatorship," referring to the difficult politics of Argentina. Accused of complicity with the military regime that "disappeared" Marxist radicals including many Jesuits, his accusers assumed he must have been in complicity with the Dictatorship, and there were those among his Jesuit brethren who were convinced that he had cooperated with the military, although people in a position to know, say he did not. Later he supplied documents which assisted the prosecution of two senior military officers in the murder of a brother priest. At the time anyone, nun or priest who worked with the poor were considered "Zurdos" [Commies] by the military, and many died as a result. As Provincial he had two objectives: protect the Jesuits and assist the victims of the repression. That he succeeded in these objectives is due to his broad relationships within the society, and given his sad face he also had the ability to play his cards very close to his chest. During those turbulent years he assisted many to escape to Uruguay, Brazil, Paraguay and Chile. They would be secretly housed at the Colegio Maximo, and when transport was arranged he would get them out of Argentina. People in general were afraid, even when the regime fell in 1976, there was an "eerie silence." As the society righted itself, Jorge's strategy included insisting that his students work in pastoral outreach among the poor in Buenos Aires, despite being called "zurdos." The students taught catechism to those who had no churches, organized and built churches enhancing their lives. He continued to insist that the corrective to all abuses among the Jesuits was the "Santo pueblo fiel de Dios" the "Holy faithful people of God."

IHM. pray for us,
Father Jerry

Bergoglio XII

El día de su elección como Papa, un periodico Britanico twiteó: "Fue Francisco cómplice de un asesinato y de un falso encarcelamiento?". Algunos lo llamaron el "Papa de la Dictadura," refiriéndose a la difícil política Argentina. Acusado de ser cómplice del régimen militar que hizo "desaparecer" a radicales marxistas incluyendo a muchos Jesuitas, los que lo acusaban asumieron que él estaba de acuerdo con la Dictadura, existiendo entre sus hermanos Jesuitas los que estaban convencidos que él había cooperado con los militares. Sin embargo, personas con conocimiento veraz de los hechos decían que él nunca estuvo involucrado en esas actividades. Posteriormente, él suministró documentos que ayudaron a enjuiciar a dos militares de alto rango en el asesinato de un hermano sacerdote. En aquel tiempo, monjas y sacerdotes que trabajaban con los pobres eran considerados Zurdos" (izquierdistas) por los militares, y como resultado muchos perdieron su vida. Como Provincial, él tenía dos objetivos: proteger a los Jesuitas y ayudar a las víctimas de la represión. La razón del éxito que él tuvo con estos objetivos fué porque tenía muchas conexiones en la sociedad, y por su cara triste él también tuvo la habilidad de jugar sus cartas muy cerca de su corazón. Durante esos años turbulentos él ayudó a muchos a escaparse a Uruguay, Brazil, Paraguay y Chile. Esas personas se hospedaban secretamente en el Colegio Máximo y cuando el transporte estaba listo él los ayudaba a salir de Argentina. La gente en general tenía miedo, e inclusive cuando el regimen cayó en el año 1976 seguía existiendo un "silencio tenebroso". A medida que la sociedad se fue normalizando, la estrategia de Jorge siguió insistiendo que sus estudiantes trabajaran en programas pastorales para los pobres de Buenos Aires, aunque los llamaran "zurdos" (izquierdistas). Los estudiantes enseñaron catecismo a los que no tenían Iglesias, organizaron y construyeron Iglesias para llenar sus vidas. Él siguió insistiendo que la manera de corregir todos los abusos entre los Jesuitas era el "Santo pueblo fiel de Dios".

*ICM, ora por nosotros,
Padre Jerry*